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Koncerty dechových orchestrů jsou zpět
Adolf Verbič: Sport jako životní styl
30 let od určení Horní Břízy městem
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Slovo šéfredaktora

Vážení čtenáři,

vítám vás u úvodních stran zpravodaje. 
Ve všech 4 vydáních budeme celý tento rok 
oslavovat 30 let od doby, kdy byla Horní Bří-
za určena městem. Oslavovat budeme i na 
kulturních a společenských akcích, hlavně na 
slavnostech 22. června a na reprezentačním 
plese 23. listopadu 2024. 

K 25. výročí města, tedy před 5 lety, bylo 
radou města schváleno logo, město do té 
doby používalo prapor a znak (používáno 
při významných příležitostech a na oficiál-
ních dokumentech). Logo slouží k propagaci 
města jako jeho grafický symbol. Autorkou je 
grafička a místní občanka Bc. Eva Zajícová. 
K 30. výročí bude město Horní Bříza užívat 
upravené výroční logo připomínající tuto vý-
znamnou událost, najít ho můžete nejen na 
stránkách zpravodaje ale i na propagačních 
předmětech města.

Mezi významné události města patří  
v tomto roce i obnovení koncertů dechových 
orchestrů po covidu a rekonstrukci kulturní-
ho domu, více uvnitř zpravodaje.

Nejvýznamnější událostí roku však budou 
prosincové 95. narozeniny jediného čestné-
ho občana města pana Zdeňka Bláhy, oslava 
proběhne o měsíc později, 25. ledna 2025.

Přeji Vám příjemné čtení následujících 
stránek Hornobřízského zpravodaje.

 

Ladislav Čech 
šéfredaktor

Hornobřízský zpravodaj 1/2024RADNICE

Poplatek za psa
200 - 300 Kč na rok, splatný nejpozději do 31. března 2024.

Poplatek lze uhradit:
- hotově na Městském úřadě Horní Bříza, Odbor finančních a vnitřních věcí,  
- bezhotovostním převodem na účet Města Horní Bříza vedený u Komerční banky Plzeň,  
   č. ú. 2629371/0100, variabilní symbol: 1341, do účelu platby uveďte jméno držitele psa,  
- složenkou na poště - č. účtu a variabilní symbol jako u bezhotovostní platby.
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Úvodní slovo starosty města Horní Bříza 

Vážení spoluobčané,

s novým rokem byl obnoven provoz knihovny v horní čás-
ti města. Knihovna se od 4. 1. 2024 přesunula z Kulturního 
domu Klub do nově zrekonstruovaných prostor po bývalé 
prádelně vedle kotelny. Knihovna je  vybavena novým nábyt-
kem a sociálním zařízením. 

Jaro je v plném proudu a s ním započaly realizace připra-
vovaných záměrů. Rekonstrukcí prochází sociální zařízení na 
hokejbalovém hřišti, které bude poskytovat důstojné zázemí 
nejen hráčům, ale i návštěvníkům tohoto areálu. V rekon-
strukci je také vstupní brána hřbitova, kde dbáme na zacho-
vání původního vzhledu včetně stavebního materiálu.

Hornobřízský zpravodaj 1/2024Zprávy z radnice RADNICE

V oblasti snižování energetické náročnosti jsme podali žá-
dosti o dotace. Získali jsme dotaci na zateplení zázemí pečo-
vatelské služby. Bylo vypsáno výběrové řízení na zhotovitele. 
Práce započnou během března. 

Další velká dotace, kterou se nám podařilo získat, je do-
tace na kompletní výměnu veřejného osvětlení v celém měs-
tě. Současná energeticky náročná svítidla budou nahrazena 
úspornými moderními LED zdroji světla. V současné chvíli 
probíhá výběrové řízení na dodavatele. 

V brzké době budou zahájeny také práce na úpravě par-
kovací plochy a chodníků v ul. Komenského u bytového 
domu č. p. 601 a 602. Tato úprava zajistí jak větší bezpečnost 
chodců, tak i vybudování bezbariérových vstupů do bytových 
domů. Z důvodu neustálé potřeby parkovacích míst vznik-
ne ve vnitrobloku Masarykovy základní školy u vchodu do 
tělocvičen nová manipulační plocha pro parkování vozidel.  
Ve vyhrazených hodinách bude tato plocha sloužit pro po-
třeby školy, mimo ně i veřejnosti. Všechny tyto práce mohou 
dočasně omezit Váš komfort, proto Vás žádám o shovívavost 
a toleranci.

David Kapr 
starosta

  Facebookové stránky města Horní Bříza. Aktuální a podrobné informace. 

Pro přímý vstup stačí použít QR kód.
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Vážení občané, 

rok 2024 se již plně rozběhl a s ním 
vstoupily v platnost i nové změny v záko-
ně o silničním provozu, které se budou do-
týkat všech účastníků silničního provozu. 
Apeluji proto na dodržování všech pravidel, 
abychom jako Městská policie Horní Bří-
za jejich porušení museli řešit co nejméně. 

Připomínám také zaplacení poplatků ze psů a povinnost mít 
psa očipovaného, ze strany strážníků budou prováděny kon-
troly. Dále bych chtěl upozornit, že v rámci celé Horní Břízy 
dochází ke špatnému parkování, zejména tam, kde svozová 
firma pro komunální a separovaný odpad vyváží kontejnery 
a některá vozidla jí v této činnosti brání. Městská policie se 
již na takovéto parkování zaměřila. Také parkování vozidel na 
vyhrazeném parkovišti před základní školou, kde často parku-
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Slovo vedoucího strážníka městské policie
jí vozidla v nesouladu s tím, pro koho je parkoviště vyhrazené, 
je jedním často řešeným přestupkem.  Proto využívejte toto 
parkoviště pouze v souladu s umístěnou dopravní značkou  
a dodatkovou tabulkou.

Dále bych Vás chtěl informovat, že městská policie při-
spěla ke zjištění totožnosti osoby, která se dopustila krádeže 
v místním nákupním středisku. Tímto bych chtěl poděkovat 
muži, který pachatele viděl a informoval strážníka, který zrov-
na procházel kolem. I nadále připravujeme v rámci preventiv-
ních akcí besedy. Jedna z nejbližších proběhne v 2. MŠ Les-
ní začátkem měsíce března. Znovu bych chtěl podotknout,  
i když se možná opakuji, že se můžete na strážníky bez obav 
s jakýmkoliv problémem obrátit.

Přeji Vám mnoho klidných a úspěšných dnů. 

František Dobrý 
vedoucí strážník 

20. 2. 2024 – Strážníci asistují Policii ČR při nálezu nezná-
mého předmětu u místní školky.

20. 2. 2024 – Hlídka usměrňuje dopravu v ulici Pod Hora-
mi, kde dochází ke kácení stromů, které by mohly ohrožovat 
plynulost silničního provozu. 

19. 2. 2024 – Hlídka vyjíždí na oznámení, kdy měl pachatel 
odcizit bednu lahvového piva v jedné z místních prodejen. Jen 
díky všímavému občanovi se zabránilo vyšší škodě. Pachatel 
byl vypátrán následující den.

14. 2. 2024 – Strážníci opět usměrňují dopravu v ulici Pod 
Horami z důvodu kácení stromů.

5. 2. 2024 – Hlídka asistuje Policii ČR při otevírání bytu, 
kde je podezření na úmrtí osoby.

25. 1. 2024 – Strážníci převáží osobu na obvodní oddělení 
Policie ČR, která má na osobě právní zájem.

22. 1. 2024 – Hlídce bylo oznámeno, že v lese u železniční 
trati se nachází dvě ohniště. Ohniště byla svépomocí uhašena 
a dále byla monitorována. 

19. 1. 2024 – Hlídka MP usměrňuje dopravu z důvodu ká-
cení stromu, u kterého hrozí, že by spadl do vozovky.  

9. 1. 2024 – Hlídka zastavuje řidiče vozidla, u kterého bylo 
zjištěno, že nemá řidičské oprávnění. Celá věc byla předána 
správnímu orgánu k dořešení. 

5. 1. 2024 – Strážníci řeší řidiče vozidla pod vlivem alko-
holu, který odmítl dechovou zkoušku a následně byl předán 
příslušnému správnímu orgánu k dořešení.

29. 12. 2023 – Oznámení na osobu, která si na dětském 
hřišti rozdělává oheň. Na místě hlídka zjistila, že se jedná  
o osobu, která si na přenosném grilu připravovala jídlo pro 
sebe a kamarády. Osoba byla poučena a grilování si přenesla 
na vhodnější místo.

Zápisky Městské policie Horní Bříza
26. 12. 2023 – Strážníci řešili poškození vozidla jiným vo-

zidlem. Po zjištění majitelů si provozovatelé věc vyřešili mezi 
sebou. 

20. 12. 2023 – Oznámení na ležící osobu na chodníku. 
Hlídka ji probudila, pomohla jí postavit se na nohy a následně 
ji předala osobě, která si ji převzala do své péče.

16. 12. 2023 – Hlídka vyjela k zmatené osobě, která se na-
cházela na čerpací stanici. Bylo zjištěno, že se jedná o starší 
osobu, která je klientem Domova pro osoby se zdravotním 
postižením, kam byla vrácena.

10. 12. 2023 – Oznámení na osobu, která se má dobývat 
v nočních hodinách do cizího domu. Na místě hlídka zjistila, 
že se jedná o klučinu, který si spletl místo bydliště.

6. 12. 2023 – Strážníci jeli na oznámení od občana, který 
hlídce sdělil, že poblíž vozovky se nachází ležící muž. Po pří-
jezdu na místo bylo zjištěno, že ležící muž nepřezul na zimní 
obuv. Hlídka muži pomohla vstát a ten pomalu odešel pryč.  

1. 12. 2023 – Na služebnu se dostavili rodiče, kteří chtěli 
nahlásit zneužití své nezletilé dcery. Hlídka informovala Poli-
cii ČR ve Třemošné, kam rodiče odjeli následně událost ozná-
mit. 

5. 11. 2023 – Hlídka MP společně s hlídkou Policie ČR 
řešila jedince, který se na diskotéce začal cítit ohrožený svým 
okolím, a proto použil na všechny lidi ve své blízkosti pepřo-
vý sprej.

3. 11. 2023 – Hlídka asistovala při řešení nehody, kdy neza-
jištěné vozidlo nabouralo jiný zaparkovaný vůz. 

31. 10. 2023 – Hlídka opět asistuje při dopravní nehodě 
v obci Tatiná.

21. 11. 2023 – Hlídka pomáhala při otevírání bytu a násled-
né výměně zámku. 

strážníci městské policie
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Oznámení k „odpadové vyhlášce“
Dne 26. září 2023 byla na zasedání Zastupitelstva měs-

ta Horní Bříza vydána Obecně závazná vyhláška č. 1/2023  
o místním poplatku za obecní systém odpadového hospodář-
ství.

Pro kalendářní rok 2024 byla schválena sazba poplatku 
1 000 Kč 

Poplatníkem je:
a. fyzická osoba přihlášená v městě (přihlášení k trvalému po-

bytu podle zákona o evidenci obyvatel nebo ohlášení místa 
pobytu podle zákona o pobytu cizinců na území ČR) nebo

b. vlastník nemovité věci zahrnující byt, rodinný dům nebo 
stavbu pro rodinnou rekreaci, ve které není přihlášena 
k pobytu (podle zákona o evidenci obyvatel nebo ohlášení 
místa pobytu podle zákona o pobytu cizinců na území ČR) 
žádná fyzická osoba a která je umístěna na území města.

Poplatek je splatný jednorázovou platbou nejpozději 
do 31. 3. 2024.

Poplatek je možné uhradit: 
bezhotovostním převodem od 2. 1. 2024 na účet města 

Horní Bříza vedený u Komerční banky, pobočky Plzeň, čís-
lo účtu 2629371/0100.

Variabilní symbol se skládá:

u bytových domů z čísla popisného+čísla bytu+24 

 (např. dům č. p. 800, byt 24 ve tvaru 8002424)

u rodinných domků z čísla popisného+24 

 (např. dům č. p. 9 ve tvaru 924)

 Po úhradě poplatku zašleme známku na nádobu  
 na SKO poštou.

u chat z čísla evidenčního+55+24 

 (např. chata č. ev. 70 ve tvaru 705524)

Do účelu platby uveďte vždy jména všech osob, za které 
poplatek platíte. 

složenkou na poště – variabilní symbol a účel platby jako 
u bezhotovostního převodu 

hotově správci poplatku od 15. 1. 2024, tj. na Městském 
úřadě Horní Bříza, odbor finančních a vnitřních věcí, Třída 
1. máje 300, Horní Bříza - v pondělí a ve středu (8.00 – 11.00 
hodin, 12.00 – 17.00 hodin)

Hornobřízský zpravodaj 1/2024Zprávy z radnice RADNICE

  

 
 

 

Pečovatelská služba 
Horní Bříza 

 

  Poskytujeme: 
 Pomoc při péčí o vlastní osobu a hygienu 
 Pomoc při zajištění chodu domácnosti 

 Pomoc se zajištěním stravy, atd… 
  

Důležité kontakty: 
U Vrbky 637, 330 12 Horní Bříza (vchod C) 

Kontaktní osoba: Eva Šimlová 
Tel.: 603 821 888 

E-mail: pecovatelky@hornibriza.cz 
Web: www.hornibriza.eu 

 

Služby poskytujeme v domácnosti 
klienta: 

 Seniorům 
 Osobám se zdravotním postižením 
 Osobám s chronickým nemocněním 
 Rodinám s dětmi (trojčata a více) 

 

Služby jsou hrazeny podle platného úhradníku 

MUZEUM
HORNÍ BŘÍZA

od 7. 4. 2024 do 27. 10. 2024
otevřeno každou neděli

10:00-15:00

k dostání pohledy města, turistická vizitka,
brožura města

vstupné 40 Kč / 20 Kč

jindy po domluvě s průvodcem p. Moulisem 
(tel.: 737 345 392, e-mail: muzeum@hornibriza.cz)

https://www.hornibriza.eu/e_download.php?file=data/editor/504cs_1.pdf&original=OZV%20%C4%8D.%201%202019%20o%20m%C3%ADstn%C3%ADm%20poplatku%20za%20KO.pdf
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Hornobřízský KLUB v proměnách času

Kapitola třetí: léta 1993–1998

Klub přechází do majetku obce a města Horní Bříza
Na jedné z pravidelných pracovních schůzek starosty obce 

p. Františka Monharta a podnikového ředitele Západočes-
kých kaolinových a keramických závodů, a. s., Horní Bříza 
p. Ing. Jaroslava Širokého, a to 12. října 1992, byla ze strany 
ZKZ učiněna obci prvotní nabídka k převzetí závodního klu-
bu do majetku obce.

Nabídkou se zabývalo veřejné zasedání obecního zastupi-
telstva 23. prosince 1992, které odsouhlasilo možnost pře-
vzetí budovy ve smyslu předloženého návrhu s dodatkem, 
že před předáním klubu provede dosavadní vlastník na své 
náklady přestavbu systému vytápění z parního na teplovod-
ní s možností regulace a měření, zateplovací úpravy rozvodů 
tepla a zabezpečí stav objektu v souladu se stávajícími předpi-
sy požární bezpečnosti.

S uvedenou podmínkou „západočeské“ souhlasily, a tak 
bylo na veřejném zasedání zastupitelstva 31. března 1993 jed-
nomyslně schváleno převzetí závodního klubu do majetku 
obce.

Bylo domluveno, že uvedené přestavby proběhnou 
po ukončení topného období 1993/94. Ze strany obce byla 
zadána a zpracována technicko-ekonomická studie rekon-
strukce a provozu topení. Následně byla rekonstrukce zaháje-
na a v stanoveném termínu do 30. 4. 1994 provedena. 

Ustavená pracovní komise pro převzetí klubu ve složení: 
Fr. Monhart, M. Vodička, JUDr. J. Bíbová a Ing. Vl. Procház-
ka byla v dubnu 1994 usnesením obecního zastupitelstva roz-
šířena o Ing. P. Kupku.

Komise stanovila termín kolaudace rekonstrukce do konce 
června a podmínky provedení fyzických inventur movitého 
majetku před vlastním předáním. ZKZ se zavázaly připravit 
svým právním oddělením znění darovací smlouvy.

12. května 1994 byla podepsána Dohoda o bezúplatném 
převodu movitého majetku mezi ZKZ, podnikovou odboro-
vou organizací a obcí H. Bříza.

V květnu 1994 skončila nájemní smlouva na restauraci mezi 
ZKZ a provozovatelem restaurace p. Fr. Krauzem. Rychlé 

znovuzprovoznění uzavřené restaurace následně řešily ZKZ 
společně s obcí. Obec se zavázala sdělit ZKZ do čtrnácti dnů 
stanovisko k pronájmu restaurace a ZKZ přislíbily, že poté 
projednají možnost dočasného pronájmu restaurace na dobu 
1-2 měsíců.

V červnu 1994 obec zahájila výběr vhodného provozova-
tele nově nabývané nemovitosti. Rozšířené zasedání obecní 
rady se zabývalo došlými nabídkami na provozování klubu 
od p. Milana Šmída a p. Jaroslava Tomáška.

P. M. Šmíd v předloženém záměru na provozování klu-
bu uvedl své zkušenosti s provozem světelné a zvukové di-
vadelní techniky v plzeňském Domu kultury a Divadle dětí 
Alfa a s pořádáním vyhlášených diskoték v Kulturním domě 
v Červeném Hrádku pod svou zaregistrovanou firmou Roc-
kmix.

Obecní rada upřednostnila ve výběrovém řízení p. M. 
Šmída. Návrh na tohoto provozovatele klubu ve vlastnictví 
obce prostřednictvím smlouvy o pronájmu pak předložila do 
jednání obecního zastupitelstva 22. června 1994, které tento 
návrh potvrdilo.

Zjištěné nedostatky při kolaudaci požadované rekonstruk-
ce objektu včetně restaurace v červnu 1994 však přivodily, že 
podpis připravené darovací smlouvy o převodu nemovitosti 
do majetku obce byl odložen.

K podpisu darovací smlouvy došlo 12. března 1996. 

V ní je uvedeno: 

Západočeské kaolinové a keramické závody, a. s., se sídlem 
v Horní Bříze darují městu Horní Bříza budovu č. p. 365 se 
stp. č. kat. 513/1 o výměře 4.737 m2 za hodnotu stanove-
nou znaleckým posudkem - 14.980.830 Kč k zabezpečová-
ní kulturního rozvoje územního obvodu města Horní Břízy  
a k plnění úkolů a provádění činností s tím spojených. Smluv-
ní strany potvrzují, že u darované budovy jsou vytvořeny řád-
né provozně-technické podmínky, odpovídající příslušným 
bezpečnostním, hygienickým a požárním předpisům, aby da-
rovaná nemovitost sloužila účelu, pro který je určena.

Inventurní soupis drobného dlouhodobého majetku 
v klubu, majetku ZKZ a odborů převáděného na město, 
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provedený k 30. 6. 1996, byl vyčíslen v pořizovacích cenách 
jednotlivých předmětů přes 350 tisíc korun a hmotný inves-
tiční majetek činil téměř 200 tisíc Kč. Bylo převedeno napří-
klad 140 restauračních stolů, 150 židlí, promítací zařízení kina 
za 160 tisíc Kč, soubor loutek v hodnotě 18 tisíc Kč nebo 
koncertní křídlo Förster.

Zatímco restauraci znovuotevřel po krátkém uzavření 
nový provozovatel p. Miroslav Štefl už v roce 1994, vlastní 
smlouva o nájmu nebytových prostor klubu (s výjimkou bytu 
správce v 1. patře) mezi městem Horní Bříza a nájemcem Mi-
lanem Šmídem byla uzavřena na dobu deseti let s platností až 
od 1.  října 1996. 

Výše nájmu byla sjednána dohodou na částku 100 tisíc Kč 
za kalendářní rok. V ceně nájmu nebyly zahrnuty platby za 
dodávky el. energie, tepla, vody, odvoz tuhého domácího od-
padu, na údržbu a opravy interiéru, které se zavázal platit sám 
nájemce.

Provozovatel se dále zavázal k přednostnímu užívání po-
třebných prostor klubu městu H. Bříza, folklornímu souboru 
Úsměv, kapele Primáti, TJ ZKZ, odborovému orgánu ZKZ 
a nově založenému ochotnickému souboru Osada (založen 
1995).

Od 1. ledna 1997 pak nabyla účinnosti roční smlou-
va o podnájmu nebytových prostor klubu mezi nájemcem 
M. Šmídem a podnájemcem městem Horní Bříza za účelem 
zkoušek a vystoupení folklórního souboru Úsměv, spolku 
amatérského divadla Osada a provozu městské knihovny. 
Celková cena podnájmu pro uvedený rok byla stanovena do-
hodou a odsouhlasena zastupitelstvem města ve výši 175 tisíc 
korun. Uvedenými finančními prostředky se město podílelo 
na hrazení nákladů k výše uvedenému přednostnímu užívání 
prostor klubu.

Výčep piva a chod restaurace bez teplé kuchyně včetně 
úklidu obhospodařoval, jak již bylo uvedeno, p. M. Štefl. Re-
staurace byla otevřena od 10 do 22 hodin pro „štamgasty“ 
a milovníky televizních sportovních přenosů. Z dnešního 

pohledu za kuriózní zmínku stojí, že je sledovali na televizo-
ru s tehdy dostupnou maximální úhlopříčkou obrazovky 57 
cm zn. Toshiba. Při akcích ve velkém sále (diskotéky, taneční, 
plesy aj.) výčepnímu vypomáhali s obsluhou rodinní příslušníci  
a přátelé.

Provozovatelem klubu byly veřejnosti nabízeny pravidelné 
sobotní diskotéky s nově zakoupenou zahraniční reprodukční 
a světelnou technikou v hodnotě 250 tisíc korun. Za tehdy ob-
vyklé vstupné 20 Kč se jich zúčastňovalo na 500 návštěvníků 
v době od 19 do 24 hodin. Jedenkrát měsíčně bylo zařazováno 
vystoupení rockových kapel (Kečup, Sifon aj.). Pokračovaly ta-
neční kurzy J. a J. Beranových, Staročeské bály Úsměvu, matu-
ritní plesy plaského gymnázia. 

Na zabezpečení akcí ve velkém sále se dále podílel  
p. J. Tomášek, který využíval byt správce na 1. poschodí, úklid 
zajišťovala p. Hájková. Pořádání akcí s vyšší návštěvností bylo 
podmíněno zápůjčkou dovážených židlí z Kulturního domu 
v Ledcích. Hlučné hudební produkce a rušení nočního klidu 
jejich návštěvníky po skončení akcí byly často kritizovány ob-
čany bydlícími v okolí klubu.

23. září 1994 proběhlo ve velkém sále Klubu Slavnostní 
zasedání městského zastupitelstva u příležitosti povýšení obce 
Horní Bříza na město. V kulturním programu slavnosti vy-
stoupil soubor Úsměv a orchestr J. Matějky.

(pokračování v příštím čísle zpravodaje)

Ladislav Čása 
kronikář města  

Foto: Václav Šaroch

Prameny:  
Zápisy a usnesení z jednání obecní – městské rady Horní Břízy 
Darovací smlouvy, Smlouvy o nájmu a podnájmu nebytových prostor 
Inventurní soupisy 
Osobní vzpomínky M. Šmída a M. Štefla
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Beseda v Domově pro osoby se zdr. postižením
Beseda se konala v jídelně Domova pro osoby se zdravot-

ním postižením v Horní Bříze dne 8. prosince 2023 v době od 
10.00 do 11.00 hod. Na základě přání posluchačů byl pozván 
opět pan Čása – kronikář města.

Tentokrát si pan Čása připravil povídání odpovídající vá-
nočnímu adventu, a to pod názvem „Ten vánoční čas aneb od 
Ondřeje do Vánoc“.

Do vyprávění zařadil vánoční zvyky našich předků, např. 
lití olova, zdobení adventního věnce, Mikulášskou obchůzku, 
obchůzku sv. Lucie, symbol jmelí, zdobení vánočního stromu, 
Betlémské světlo atd., a porovnal jejich dodržování v dnešní 
době. Vše bylo doplněno obrázky promítanými na plátno.

Do tohoto vyprávění pan Čása zapojil i přítomné seniory, 
kteří si zavzpomínali na své dětství a na to, jak to bylo u nich 

doma. Tak vznikla úžasná atmosféra této besedy. Dalo by se 
říci, že byla nejen zajímavá a poučná, ale i milá a hřejivá.

Vladislava Valentová 
pověřená knihovnice
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Křest knihy Hany Hindrákové „Obchodníci s dětmi“ 
Měla jsem tu čest být pozvána spisovatelkou Hanou Hin-

drákovou na křest její poslední knihy „Obchodníci s dětmi“ 
strhující příběh ze zákulisí afrických adopcí.

Paní Hindráková mě velice vřele přivítala a mile jsme si 
popovídaly. Při té příležitosti jsem poznala všechny přítomné 
kmotry a získala jejich autogramy.

Křest  knihy proběhl v úterý 12. prosince od 16: 15 v Pra-
gue Dance Center a podvečerem provedla moderátorka Da-
niela Brzobohatá.

První ukázku z knihy přečetl Bohumil Klepl. Po druhé 
ukázce, kterou přečetla Zlata Adamovská, se taneční sál po-
nořil do tmy a poté se za světla svíček rozezněly první tóny 
melancholické písně Je suis malade od Lary Fabian. 

Na parketu se objevil vicemistr světa ve standardních tan-
cích Michal Mládek a vzápětí i autorka knihy Hana Hindráko-
vá a prostřednictvím nádherné taneční choreografie ztvárnili 
příběh dvou hlavních postav z knihy, v níž se Afrika okrajově 
prolíná se společenským tancem.

Info pro čtenáře: 
Čerstvě pokřtěná kniha „Obchodníci s dětmi“ je součástí 

knihovního fondu i naší knihovny.

Valentová Vladislava 
pověřená knihovnice

Ohlédnutí se za společenskými akcemi
Rozsvícení vánočního stromu

První adventní neděle 3. 12. 2023 patřila tradičním akcím 
- u radnice nejprve od 14 hodin probíhal jarmark, od 17 ho-
din pak kulturní program při rozsvěcení vánočního stromu.  
Na jarmarku bylo možné prohlédnout si a zakoupit spous-
tu praktických věcí, věcí pro radost i dobrot. K mání byly 
například perníčky, koření, keramika, zavařované a nakládané 
dobroty, dekorace a výrobky žáků Masarykovy ZŠ. Nesmíme 
zapomenout ani na občerstvení, o které se postarali místní 
sokolové. Se soumrakem přišlo na řadu rozsvěcování stromu, 
kterého se za pohádkové fanfáry dechového kvartetu rodiny 
Šlaufových ujal pan starosta. Následovala vystoupení mateř-

ských škol, základní školy, sboru VoHoS a folklorního sou-
boru Úsměv spolu s Úsměváčkem. Celá akce se letos nesla ve 
vánočnějším a slavnostnějším duchu než obvykle. Napomoh-
la tomu sněhová nadílka, díky které se vše odehrávalo v téměř 
pohádkových kulisách. 

Masopust a zabijačkové hody
V sobotu 10. 2. 2024 předal starota pomyslný klíč k měs-

tu do rukou kaprála - vedoucího masopustního průvodu.  
Po roce tak opět vypuklo masopustní veselí. Vše začalo  
ve 12 hodin před sokolovnou prodejem zabijačkových a dal-
ších řeznických dobrot spolu s koláčky a nápoji. Chvíli poté 
se na místě začaly objevovat maškary. Po občerstvení a poba-
vení příchozích se průvod vydal za doprovodu dud, houslí, 
klarinetů a basy do ulic kolem sokolovny a fotbalového hři-
ště. Děkujeme místním, že udržovali průvod v dobré náladě 
svým milým přijetím a vynikajícím občerstvením. O dobrou 
náladu a hojnou účast se letos postaralo i počasí, které bylo  
na začátek února nadprůměrně teplé a slunné. Průvod zakon-
čil svou cestu v hospůdce Na Hřišti, kde se veselil, jak se patří 
až do nočních hodin.

Petr Koza 
foto: Václav Šaroch
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Festival dechových orchestrů v Horní Bříze v roce 2024
Město Horní Bříza oznamuje obnovení pořádání Festivalu 

dechových orchestrů. Po 4 leté pauze (epidemie, rekonstrukce 
sálu) navážeme na tradici z roku 2014.

Místo konání: sál Kulturního domu Klub 
Den a čas konání: vždy neděle od 15:00 do 18:00 
vstup: 200 Kč 
rezervace:  724 996 085, kultura@hornibriza.cz 

Po březnovém koncertu bude připraven rezervační systém 
s možností on-line nákupu. Doprava po Horní Bříze ZDAR-
MA. Bus jede tam ve 14:25 od bývalého květinářství, 14:27  
ze sídliště, 14:29 od bývalého kovomatu, zpět 18:30. 

V neděli 4. února 2024 se uskutečnil první koncert a od-
startoval tak 8. ročník dechovek v Horní Bříze a 15. ročník na 
severu Plzeňska (prvních 7 let v Oboře). Z koncertu se ihned 
po začátku stala spíše taneční zábava a tak vždy bude možnost 
tance, tak nerušeného poslechu. Na sále i na balkoně diváci 
sedí u stolů, na které si mohou odložit zakoupené pití i jídlo 
a zpříjemnit si tak hezký zážitek z koncertu. Děkujeme všem 
za návštěvu a těšíme se na příště jak na pravidelné, tak nové 
návštěvníky.

Ladislav Čech 
zastupitel města pověřen organizací koncertů
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Pingpongový turnaj – sobota 16. 3. 2024 od 9 hodin v sokolovně 
Velikonoční jarmark – neděle 24. 3. 2024 od 12 do 17 hodin před sokolovnou 
Oslavy osvobození (výstava vojenské techniky) – pondělí 6. 5. 2024 od 10 do 16 hodin před sokolovnou 
Pivní slavnosti – sobota 25. 5. od 15 do 23 hodin před sokolovnou 

Aktuální a podrobné informace o akcích najdete na webu města v sekci volný čas  
- kulturní a sportovní akce. Pro přímý vstup stačí použít QR kód. 

Přehled nadcházejících akcí města Horní Bříza
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Sport jako životní styl - Adolf  Verbič
Věděli jste, že v našem malém, ačkoliv krásném měs-

tě, máme mistra Evropy v klasické kulturistice? Adolf  
Verbič (31) žije v Horní Bříze celý život. Původně vyuče-
ný autoelektrikář nyní sbírá úspěchy ve světě profesio-
nálního sportu. 

Jak se z autoelektrikáře stane úspěšný kulturista? 
Cvičení se rekreačně věnuji už od nějakých jednadvace-

ti let. Sbíral jsem zkušenosti a nakonec jsem se před dvěma 
lety rozhodl, že úplně odejdu od své původní profese. Udělal 
jsem si kurz instruktora sportovních a volnočasových aktivit 
a k tomu kurz výživového poradce. 

Můžeš nám o svém sportu říct něco víc?
Už z názvu vyplývá, že jde o celkovou kulturu těla a jeho 

vzhled. Záleží na svalovém tonu, na separaci jednotlivých sva-
lů. Zkrátka jde o to ukázat tělo v nejlepších úhlech. V klasické 
kulturistice se hodnotí celkové postavení těla, šířka pasu, šířka 
ramen a postavení nohou. Poměr ramen k pasu a nohám by 
měl tvořit jakési „X“. Úzký pas, široká ramena, velké nohy. 
Jako další věc se hodnotí ta svalová separace aneb jak jsou 
svaly „vyproužkované“. V podkoží by neměla být žádná voda 
a tuk. Kůže by tak měla být úplně nalepená na svalech a vlast-
ně je i na první pohled vidět, že je tělo vysušené. Celkově je 
důležité, jak se závodník na jevišti prezentuje. 

Co musí závodník udělat pro to, aby byl úspěšný? 
Důležité je správné stravování, vyvážený jídelníček, těžké 

tréninky a správně nastavená psychika. Je to spíš životní styl, 
u kterého člověk musí vytrvat. Spoustu lidí si to vyzkouší, 
vydrží dodržovat jídelníček a tréninky třeba rok, ale pak to 
vzdají. Důležitá je taky správná příprava na závody. Ačkoliv se 
dá ledacos naučit a předem nacvičit, důležitá je také genetika.

Jak taková příprava na závody probíhá?
Nejdřív je fáze, kdy nabírám svaly neboli objemová pří-

prava. Tam to není až tolik o dietě, ačkoliv pořád je třeba jíst 
kvalitně. Důležitá je při tom živočišná bílkovina, tedy maso. 
A to pořád dokola. Čím víc se blíží závody, tím je jídelníček 
přísnější a skládá se vlastně jenom z masa, zeleniny a vajec.  
Ve finále už je to pak jenom maso a zelenina. Těsně před 
závody je třeba shodit veškerý tuk a zbavit tělo maximálního 
možného množství vody. Díky tomu pak vyniknou svaly a je-
jich rysy. Právě ta dieta před závody, kdy tělo nedostává téměř 
žádný cukr, je nejhorší. Když tělo nemá dostatek cukru, tak se 
samozřejmě funkce myšlení a nervové soustavy dost omezí. 
V poslední fázi diety už člověk funguje spíše na setrvačnost. 
Tělo se stále mění, co platilo minulý rok, nemusí fungovat 
letos. Jde tedy také o to dostatečně umět vnímat svoje tělo  
a jeho potřeby. Důležitý je samozřejmě také spánek, ale ten je 
důležitý pro všechny, ne jen pro sportovce. 

Jak to jde zvládnout, to nemáš chuť na sladké?
Je to všechno o hlavě a nastavení mysli. Psychicky mě tyhle 

zkušenosti dost zocelily a naučily jisté trpělivosti.

Závody pak musí být hodně fyzicky vyčerpávající. 
Má tělo ještě z čeho brát? 

Má. Jak jsem již říkal, tak před závody je důležité dostat 
z těla veškerou vodu proto, aby svaly dobře vynikly. K tomu 
jsou různé procesy. Nejdřív piju hodně vody, pak vodu úpl-
ně utnu a těsně před závody naopak doplňuji sacharidy.  
Díky tomu se svaly naplní a ještě se stáhne zbytek vody 
z podkoží. Takže den nebo dva před závody nepiju, ale jím 
cukry. Pak těsně před závody je třeba ještě sníst nějaké maso. 
Díky tomu mám energii na pózování, což je ve finále to nej-
důležitější.

Jakto? 
Člověk může být skvěle připravený, ale když se nebude 

umět správně postavit a zapózovat, svaly dostatečně nevy-
niknou. 

Jsou tyhle extrémy zdravé? 
Co si budeme povídat, závodní kulturistika už není žádný 

rekreační sport. Takže jako u každého vrcholového sportu, 
tak i v té kulturistice tělo dostává zabrat a je to pro něj dost 
náročné.

Jak probíhá samotný závod? 
Přímo na soutěž je mimo jiné také důležité vybrat správ-

né závodní plavky. Plavky se vybírají podle tvaru hýždí.  
Je několik různých střihů. Další věc je, aby byly plavky správ-
ně nasazené a opticky vytvářely správný efekt. Barva plavek, 
správné nasazení a střih dělá v celkovém vzhledu na jevišti 
strašně moc. Další věc je závodní barva, která pomůže veške-
ré svaly zvýraznit. Soutěžící tedy před závodem mají celotělo-
vý nástřik vybranou barvou. Pak v dané kategorii nastoupí na 
pódium všichni závodníci v plavkách najednou. Porota z nich 
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vybere většinou pět nejlepších, kteří dále předvádějí stanove-
né pózy a točí se po čtvrt obratech. Pak jsou vyhlášeni vítězo-
vé. Jen pro představu, porotců v naší federaci je většinou lichý 
počet. Bývá jich devět až patnáct. Já jsem členem a porotcem 
federace NABBA WFF a po nominaci jsem se stal i členem 
české reprezentace.

Aha, takže jsi i porotce? 
Ano, udělal jsem si k tomu zkoušky. Hodnotit mohu všech-

ny kategorie. 

Jaké jsou tvé soutěžní míry? 
Na mistrovství světa jsem vážil 88 kg a měřím 175 cm. 

Jaká je finanční náročnost tohoto sportu? 
Finančně je to poměrně nákladné. Ať už se jedná o jídlo, 

doplňky stravy nebo vybavení na samotné závody. 

Takže se kulturistikou nedá uživit?
U nás v České republice, v té naší federaci NABBA WFF, 

se tímto sportem neuživím. Kulturistovi může něco vydělat 
jedině marketing kolem. Tím myslím různé placené spoluprá-
ce, propagace nebo třeba reklamy. V Americe to funguje troš-
ku jinak. Tam běžně diváci platí za to, aby se mohli na závody 
v kulturistice a na tu show s tím spojenou podívat. Kdežto já 
si vlastně musím zaplatit to, že se můžu jít ukázat.

V devadesátkách, kdy zde začínal cvičit můj táta, tak to tady 
bylo jiný. Kulturní sály byly narvané k prasknutí a lidé chtěli 
závody vidět.

Tvůj táta měl v kulturistice také významné postavení..
Dá se říct, že táta s p. Kratochvílem jsou takoví průkopníci 

kulturistiky zde.  Právě oni pořádali ty závody, kde bylo vypro-
dáno, kulturní dům Klub praskal ve švech a lidé čekali venku 
s nadějí, že se dostanou dovnitř. Táta pak s kulturistikou pře-
stal a začal dělat silový trojboj, kde obdržel několik národních 
rekordů. Bohužel minulý rok v pouhých 61 letech táta náhle 
zemřel. Stále na něj budeme vzpomínat jako na výborného 
sportovce, skvělého tátu a dobrého člověka.

Očekávalo se od tebe, že budeš taky kulturista?
To ani ne. Ale samozřejmě jsem vyrůstal v tom, že táta 

chodí cvičit a je to velkej chlap. Tak jsem chtěl být taky tako-
vý. Navíc máma hrála volejbal, takže celkově jsme byli taková 
sportovně založená rodina. Co vidíš doma, to na sobě pak 
aplikuješ.

Kam až sahá historie kulturistiky? 
Kulturistika jako taková existuje už dlouho. První kulturis-

tická federace na světě byla právě NABBA a vznikla v Anglii. 
Tam si kdysi jistí urostlí chasníci řekli: ,,Pojďme uspořádat 
soutěž v hospodě za doprovodu živé hudby.“  Postupně pak 
vznikla nejprestižnější soutěž Mr. Universe pořádaná již zmi-
ňovanou federací NABBA. Oficiálně vše kolem kulturistiky 
tedy začalo v Anglii. 

Jaké máš za sebou úspěchy?
Minulý rok jsem na soutěži RLS PRAGUE OPEN získal  

3. místo v klasické kulturistice do 175 cm.

Na mistrovství Evropy jsem byl tentýž rok první ve stejné 
kategorii. Mimo jiné to bylo poprvé, kdy se mistrovství Evro-
py od federace NABBA pořádalo tady v Praze.

Na soutěži WFF (světový pohár) jsem byl třetí.

Na mistrovství světa v kategorii v šortkách jsem byl také 
třetí.

To jsou pěkné úspěchy. Co máš v plánu do budouc-
na?

Teď začínám objemovou přípravu, kterou budu směřovat 
na podzimní soutěže. Podzimní závodní sezonu chci odstar-
tovat tak, jako minulý rok soutěží RLS PRAGUE OPEN. 
Následovat bude mistrovství Evropy WFF v Bratislavě.  
Na závěr bych chtěl soutěžní sezonu zakončit nejprestižnější 
soutěží NABBA Mr. Universe v Anglii. 

Jessica Kuttová 
redaktorka zpravodaje

Hornobřízský zpravodaj 1/2024Články, rozhovory, reportáže
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Podzim v 1. mateřské škole
V minulém zpravodaji jste se dočetli, co děti prožily 

v 1. mateřské škole v měsíci září a říjnu loňského roku. Pokud 
Vás zajímá, co děti zažily i v dalších měsících, tak si přečtěte 
následující článek. 

V listopadu děti společně nacvičovaly s 2. MŠ Horní Bří-
za písničky na vystoupení u rozsvícení vánočního stromu 
v Horní Bříze. Ve třídě Motýlků se děti učily o lidském těle, 
a dokonce i o první pomoci. U Dráčků procvičovaly pojmy 
prostorové orientace, názvy stromů a vytvářely podzimní 
koláže. Na konci listopadu nás ve školce navštívil p. Vobruba 
ze zoologické zahrady, který měl pro děti připravené poutavé 
vyprávění o zvířátkách i s krásnými obrázky. Adventní obdo-
bí jsme zahájili u rozsvícení vánočního stromu o 1. adventní 
neděli před radnicí města. 5. prosince se na děti do všech tříd 
MŠ přišel podívat Mikuláš s čerty i andělem, a i když měli 
čerti v knize hříchů napsáno pár dětských prohřešků, nakonec 
si nikoho neodnesli a naopak Mikuláš každé dítě odměnil za 
krásné písničky a básničky, které děti zazpívaly a zarecitova-
ly. 8. 12. jsme navštívili hudební pohádku „Tři bratři“ v nově 
otevřeném Klubu v Horní Bříze. V adventním čase se děti 
seznámily s vánočními zvyky a pranostikami pro toto období, 
společně pomohly v každé třídě ozdobit vánoční stromečky, 
vyráběly vánoční cukroví, přání a dárky pro rodiče. V někte-
rých třídách proběhla vánoční besídka pro rodiče i s vánoční 
dílnou. Už před vánočními svátky přišel do školky Ježíšek, 

který dětem nadělil spoustu hraček, např. lego duplo, magne-
tické stavebnice, modelínu, pastelky, auta se silnicemi, tablety 
a jiné. Některé byly určeny na hraní v MŠ, ale některé dárky 
si mohly děti odnést domů. Ježíšek samozřejmě pamatoval  
i na ty, které zrovna z důvodu např. nemoci nemohly ve škol-
ce být, a dárky přinesl i pro ně.

V novém roce se děti seznámily s tradicí Tří králů. Menší 
děti v lednu začaly se školkou navštěvovat solnou jeskyni na 
Vískách a větší zase začaly jezdit na lekce plavání do bazénu 
v Kaznějově. 

V lednu děti také poznávaly zimní sporty, pomocí vodo-
vých barev a soli vytvářely efekt zamrzlé plochy, vyráběly ly-
žaře, sněhuláky, zkoušely pokusy s vodou nebo stavěly iglú. 
Poté se začaly připravovat na masopust, pomocí různých 
technik vyráběly výzdobu do tříd i do společných prostor 
v MŠ – papírové klauny a řetězy, ve třídě Berušek napekly 
masopustní koláčky ze slaného těsta, v jiných třídách je zase 
zkoušely vymodelovat. V tomto období se děti také sezna-
movaly s klasickými pohádkami, např. O Koblížkovi, O ne-
poslušných kůzlátkách, ve třídě Motýlků dokonce vyráběly 
kůzlátka k této pohádce. Některé pohádky si děti zkoušely 
samy zahrát. Masopust jsme zakončili karnevalem v každé 
třídě, kdy děti v různých maskách tancovaly, soutěžily, hrály 
pohybové hry a plnily různé karnevalové úkoly. Paní kuchař-
ka dokonce dětem napekla výborné masopustní vdolečky.  
Pokud byste chtěli vidět výtvory dětí, tak některé si můžete 
prohlédnout na vývěsní tabuli u MěÚ v Horní Bříze.

Kateřina Piorecká 
učitelka 1. mateřské školy
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Zprávičky z lesní školičky
Naši milí sousedé, venku se nám hlásí jaro, zima je již minu-

lostí a naše školka cítí potřebu sdělit Vám, co se během těch 
dlouhých zimních dnů u nás všechno přihodilo. Pokud Vás 
to tedy zajímá, nyní přichází Váš čas na exkurzi v čase a pro-
storu. Přesuneme se totiž na začátek prosince k radnici města 
Horní Bříza. Právě zde, u příležitosti slavnostního rozsvícení 
vánočního stromečku, měly některé naše děti možnost ukázat 
svůj hudební um a společně s ostatními účinkujícími zazpívaly 
několik vánočně laděných písní. Nebyl to ale jediný stromek, 
který mohl tiše a důstojně vyslechnout kvalitu dětského před-
nesu. Vzrostlý smrk na naší školkové zahradě měl možnost 
si vánoční písně vychutnat hned dvakrát. Poprvé se tak stalo, 
když jsme ho ověsili výstražně blikajícími vánočními světélky, 
jejichž slavnostnímu rozsvícení přihlíželi rodinní příslušníci. 
Děti, znající zvučné melodie a chytlavé texty, předvedly pyš-
ně své maximum. Pýcha se následně přelila na stranu rodičů 
i zaměstnanců. Druhé adventní zpívání u našeho stromečku 
proběhlo pro pozvané hosty, jimiž byli převážně blízcí souse-
dé naší školky.

Prosinec je tradicemi a zvyklostmi přímo napěchován,  
a tak jsme ty známé a nám blízké tradice oprášili a přiblížili dě-
tem jejich kouzlo. Velikým tématem byl Mikuláš, který k nám 
zavítal s celou svou družinou. Tímto bychom chtěli vzdát díky 
panu starostovi, vybraným radním a klukům z města, neboť 
právě tato skupinka ochotníků byla toho dne tou nejdůležitěj-
ší. Reálné, důstojné a hlavně poklidné ztvárnění mikulášské 
tradice se všemi nutnými hodnotami proběhlo na výbornou. 
Nebojte se však, pro bázlivější mrňátka byl k dispozici celý 
učitelský i neučitelský sbor. 

Dnes již klasickou akcí bylo vánoční spaní ve školce.  
Tato událost se odehrála během třetího adventního týdne 
v pátek, kdy všechny děti, které měly zájem, mohly přijít ve 
večerních hodinách do školky. Zde pro ně byl připraven svá-
teční program, který čítal provádění adventních tradic, štědro-
večerní večeři, Ježíškovu nadílku a přespání ve školce. Vzhle-

dem k nadšeným reakcím dětí na tento večer usuzujeme,  
že vše proběhlo nad očekávání dobře. 

Do konce kalendářního roku byl všeobecně program pro 
děti velmi pestrý. Například k nám opět přišel kouzelník Alex, 
který svými neotřelými triky dětem dokázal, že magie a kouzla 
opravdu existují. Se společností TesEduca děti vytvářely po-
mocí pilek, pilníků a lepidel dřevěné betlémy, jež si následně 
odnesly domů. Díky žákům ZUŠ Kralovice jsme si pak všich-
ni směli vychutnat vydařené hudební představení Tři bratři. 

V prvních týdnech nového roku 2024 jsme měli možnost 
zažít taktéž několik kulturních vložek, které obohatily běžné 
dny ve školce. Byla to například ukázka papoušků a dravců, 
kteří usedli na ruku nejednoho odvážného dítěte. Pak to bylo 
divadelní představení s ekologickou tematikou, přičemž prá-
vě o tuto problematiku se snažíme v dětech probudit zájem. 
Naše školka se nachází v těsné blízkosti lesa, ve kterém se 
mnohdy dají nalézt opravdové poklady, které místo ke stromu 
patří do popelnice. Pohádka nám tedy sedla jak poklice na 
hrnec. 

Tímto se s naší skromnou exkurzí chýlíme ke konci.  
Přejeme Vám, ať jsou Vaše jarní dny plné milých prožitků  
a příjemných slunečních pohlazení. S přáním všeho dobrého 
se s Vámi loučí Vaše školka v Lesní ulici. 

Markéta Romanuttiová 
učitelka 2. mateřské školy 

Foto: Radka Karlíková, Jana Fryčková
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Technická výstava – ve vzduchu
16. února 2024 se Masarykova základní škola opět otevře-

la veřejnosti. Vyučující fyziky spolu se svými žáky připravili 
technickou výstavu na téma „VE VZDUCHU“. Pořadatelé se 
inspirovali odvěkou touhou člověka ovládnout nebe, a proto 
letošní téma bylo zaměřeno na úsilí lidstva vzlétnout do vzdu-
chu a na fyzikální jevy, které můžeme ve vzduchu pozorovat. 

Naši žáci si připravili čtyři stanoviště, na kterých prezen-
tovali zajímavosti z historie létání. Návštěvníci se dozvěděli, 
že otcem letectví je Leonardo da Vinci, který již v 15. století 
uskutečňoval první pokusy  s létajícími draky. Jeho technické 
výkresy létajících strojů se dochovaly dodnes.

Vývoj letectví zahrnoval balóny a vzducholodě, první le-
tadla těžší než vzduch až k letadlům rychlejším než zvuk.  
Žáci nezapomněli vyzdvihnout jméno našeho krajana, který 
na počátku minulého století významně přispěl k rozvoji letec-
ké a raketové techniky. Byl jím Ludvík Očenášek (1872–1949) 
– český konstruktér a vynálezce. 

Návštěvníci byli seznámeni nejen s historií létání,  
ale mohli obdivovat i pokrok lidstva v této oblasti. Vý-
stavu doprovázely ukázky a pokusy žáků z kroužku Fyzi-
ka+. Po celou dobu výstavy pracovala naše 3D tiskárna. 
Lidé měli možnost pokusit se naprogramovat vlast-
ními pokyny ozoboty EVO. Stanoviště s balónky  
a papírovými vlaštovkami udělalo radost především men-
ším dětem. Ti starší obdivovali pokusy s horkovzdušnými 
balóny nebo start rakety. Žáci měřili rychlost větru, přetlak  
a podtlak vzduchu. 

Výtvarné práce dodali žáci celé školy, nedílnou součás-
tí byly práce dětí ze školní družiny. Dětská díla navodila 
vzdušnou atmosféru výstavy a vytvořila působivé prostředí. 

Naše školní výstava se neobešla bez pomoci rodičů  
a přátel školy. Je mi ctí, že mohu poděkovat za spolupráci 
panu Josefu Zárubovi a panu Pavlu Košinárovi, kteří do 
naší školy přijeli z plaského letiště. Dále bych chtěla podě-
kovat panu Václavu Tirbovi, který představil dětem letecké 
modelářství. Moje poděkování patří žákům a učitelům, kteří 
se podíleli na přípravě naší školní technické výstavy. Největ-
ší poděkování si zaslouží paní učitelka Mgr. Ilona Hejma-
nová a paní učitelka Mgr. Soňa Trnková, které celou letošní 
výstavu zrealizovaly.

Helena Winkelhöferová 
ředitelka základní školy 

Foto: Ivana Široká
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Tři bratři - derniéra
V pátek 8. 12. 2023 se Tři bratři v podání naší Základ-

ní umělecké školy Kralovice naposledy vydali do světa.  
Hudební pohádku s písněmi Zdeňka Svěráka a Jaroslava  
Uhlíře původně ředitel Luboš Marek nastudoval spolu  
s orchestrem, sborem a sólisty pro příležitost oslavy 70. vý-
ročí naší ZUŠ. Po úspěšné premiéře v Kralovicích pohádka 
dorazila také do Kulturního domu v Kozojedech a nyní o dva 
roky později se rozezněla také v nově opraveném KD Klub 
v Horní Bříze.

Na posledním provedení Tří bratrů se, opět pod taktovkou 
Luboše Marka, podílela bezmála stovka lidí. Při ranním vy-
stoupení se hlediště zaplnilo dětmi z mateřských škol a žáky 
základní školy a nadšení a spontánnost některých z nich vy-
plnila prostor nesmírně milou atmosférou. Vystoupení pro 
veřejnost začínalo v 19:00, a když se asi za půl druhé hodiny 
tři bratři v podání Martina Dvořáka, Jana Hrdiny a Viléma 

Šafaříka se svými nevěstami, jejichž rolí se zhostily Zuzana 
Stejskalová, Elen Preisingerová a Eva Hanzlíčková, další só-
listé, orchestr a sbor ukláněli, plný sál je odměnil dlouhým  
a hlasitým potleskem.

A tímto bychom chtěli všem, kteří dorazili a podpořili nás, 
poděkovat. Velký dík patří také městu Horní Bříza, které akci 
finančně podpořilo, a v neposlední řadě našim žákům a všem, 
kteří se na ní podíleli. Děkujeme za čas a nadšení, které jste do 
této poslední výpravy tří bratrů do světa za nevěstami vložili. 
Věříme, že se to opravdu vyplatilo!

Děkujeme!

Zuzana Pokorná 
žákyně školy 

foto: Kristína Nguyenová

Naši chovatelé vítězně reprezentovali Horní Břízu
Jako již každoročně se dne 2. a 3. 12. 2023 konala v obci  

Nezvěstice oblastní výstava chovatelů, kde bylo možné po-
soudit jejich celoroční práci v rozsahu celé oblasti Plzeň. 
Plzeňská oblast sdružuje celkem 18 základních organiza-
cí,  z nichž se jich v loňském roce účastnilo  13, mezi nimiž 
byly i základní organizace z jižní části Plzeňska, které dlouhá 
léta dominují v širokém spektru tohoto zájmového odvětví. 
Výčtem se jednalo o základní organizace Přeštice, Nezvěstice, 
Dnešice, Chválenice, Plzeň-Doubravka, Blovice, Tymákov, 
Štěnovice, Dolní Lukavice, Nýřany, Spálené Poříčí, Plzeň 6  
a nechyběla samozřejmě ani naše základní organizace chova-
telů v Horní Bříze.

Naše vystavovaná zvířata byla v letošním roce natolik 
úspěšná, že se Hornobřízská organizace umístila v celko-
vém hodnocení mezi základními organizacemi na 1. místě.  
Za chovatele králíků se účastnili Josef  Koudela a Václav 
Richtr s plemenem velký světlý stříbřitý, dále chovatelé  
Václav Švehla s plemenem český albín a český strakáč černý, 
Roman Lang s plemenem český luštič, Petr Karas a Josef   
Melichar s plemenem aljaška. V této soutěži obsadila Horní 
Bříza 3. místo s 1138 body.

Za chovatele drůbeže se účastnili Jaroslav Kohout s ple-
menem vyandotka zdrobnělá stříbřitě koroptví vlnitá, Václav 
Švehla s plemenem vyandotka zdrobnělá zlatá modře lemo-
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Práce se i v zimě najde dost
I přes to, že se aktuálně nacházíme stále ještě v období 

vegetačního klidu, práce se pro ekologický spolek v tomto 
období najde mnoho. Hlavní cíle spolku jsou mimo jiné pod-
pora biodiverzity, zadržování vody v krajině, výsadba stromů  
a další. Na konci roku 2023 a začátkem roku 2024 se podařilo 
zrealizovat některé první projekty:

Výsadba stromů
Koncem roku 2024 provedl ekologický spolek několik vý-

sadeb stromů. Kromě menších, individuálních výsadeb stro-
mů ve městě jsou nejvíce vidět 2 hlavní, a to:

Obnova třešňového stromořadí u KD Klub – Při příleži-
tosti otevření Kulturního domu Klub po rekonstrukci ekolo-
gický spolek vysadil řadu třešní u tenisového kurtu.

Alej mezi Žilovem a Horní Břízou – Podél komunikace 
mezi Horní Břízou a Žilovem se na obou stranách silnice 
nachází alej třešní a višní. Bohužel postupně výrazně proří-
dla, a tak ekologický spolek v loňském roce doplnil prvních  
18 nových stromů višní a zařadil také novou výsadbu 10 kusů 
kdouloní. V letošním roce je v plánu s obnovováním této ale-
je pokračovat.

Zadržování vody v krajině
Za důležitou činnost také považujeme prosazování opat-

ření pro zpomalení odtoku vody z naší krajiny. V minulosti 
členové ekospolku pracovali na budování mokřadu u Červe-
nice. V zimě proběhly lehké úpravy na hrázkách přehrazující 

vaná a s plemenem velsumka zdrobnělá stříbřitě koroptví stří-
broprsá, dále Šmídl Zbyněk s vyadnotkou zdrobnělou zlatou 
modře lemovanou. V této soutěži se Horní Bříza umístila také 
na 3. místě s 841 body.

V kategorii chovatelů holubů excelovali přítel Jaroslav 
Kohout, Vladimír Kuchynka a Václav Švehla s plemenem  
gigant. V této soutěži Horní Bříza vyhrála s 1713 body.

Mimo čestné uznání chovatelů z Horní Břízy získala  
organizace ještě jedno významné ocenění, o které se zaslou-
žil vynikající chovatel naší organizace přítel Václav Švehla.  
Ten získal ocenění Šampion výstavy na holuby plemene  
GIGANT barva mandlová, přičemž se jednalo o druhou nej-
lepší kolekci v soutěži holubů plzeňské oblasti a zároveň  
o umístění na druhé nejlepší příčce mezi chovateli holubů  
v plzeňské oblasti pro rok 2023.

Děkujeme tímto za trvalou podporu města Horní Bříza, 
které je oporou v našich krocích vedoucích k dosažení vyty-
čených cílů. Naproti tomu, chovatelé z Horní Břízy nabízejí 
všem příznivcům chovatelství a jejich rodinám možnost po-
dílet se na budoucím, perspektivním vývoji tohoto odvětví,  
a to formou seberealizace a plnohodnotného naplnění volné-
ho času jako noví členové této téměř 60 let fungující organi-
zace. Nejen pro zájemce o chovatelství provozujeme webové 
stránky www.zijeto.cz, na kterých můžete průběžně sledovat 
naše aktivity nebo se jejich prostřednictvím na nás obrátit. 
Budeme se na Vás těšit.

Tomáš Blabol 
foto: Václav Švehla

Obr.1.Výsadba stromořadí u KD Klub 
(Foto MH)

Obr.2.Obnova aleje mezi Horní Břízou 
a Žilovem (Foto MH)

Obr.3.První tůň byla prakticky ihned po realizaci plná vody. Druhá na konci února 
měla vody jen minimum a možná bude nutrné ještě upravit její dno kvůli propustnosti
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tok potoka. Také jsme iniciovali první setkání s odborníky  
o možnostech rozšíření tohoto mokřadu a využití nějakého 
dotačního programu pro realizaci projektu. 

V únoru jsme nechali v lesích Horní Břízy vybudovat dvě 
nové tůně. Tůně budou sloužit jako životní prostor pro ži-
vočichy vázané na vodu a také je využije zvěř jako napajedla. 
Z důvodu delších suchých období pravděpodobně nebudou 
po celý rok naplněné vodou, ale i tyto dočasné tůně mají vý-
znam pro lesní ekosystém. Místa budeme pozorovat a vyhod-
nocovat, zdali má do budoucna význam podobných opatření 
udělat v lese více.

Údržba ptačích budek

Podpora míst, kde mohou hnízdit ptáci, je jedna z důleži-
tých aktivit podporujících biodiverzitu. Členové ekologického 
spolku HB se v současnosti starají o 74 ptačích budek rozmís-
těných po městském lese. Z důvodu velkého konkurenčního 
tlaku na omezený počet stromů s dutinami jsou budky jednou 
z možností, jak rozšířit nabídku pro hnízdění mnoha druhům 
našich ptáků. Budky se ideálně každý rok musí sundat ze stro-
mů, vyčistit, zaevidovat a a případně opravit poškozené části. 
To znamená spoustu práce.

Výhled na letošní rok
Ekologický spolek by chtěl v letošním roce pokračo-

vat s výsadbou stromů nejen ve městě a podél cest, ale také 
v městském lese pro zvýšení pestrosti jeho druhové skladby. 
Dále je v plánu podpora tvorby květnatých trávníků ve městě, 
údržba sadu Višňovka, úklidové akce, mapování okolí a další 
návrhy pro zadržování vody v krajině a mnoho dalšího.

Hornobřízský zpravodaj 1/2024Spolková a zájmová činnost, kultura a sporty

Na co se můžete těšit? 
6. 4. 2024 - Ukliďme Česko a práce ve Višňovce

Celostátní akce Ukliďme 
Česko letos proběhne v so-
botu 6. dubna. S ekologic-
kým spolkem máme v plánu 
úklid lesa mezi vsí a továr-
nou naproti bývalé dehtové 
haldě. Chcete-li se připojit, 
sraz v 9:00 u sadu Višňovka. 
Po úklidu bychom ještě pro-
vedli několik prací na sadu 
jako úpravu opor a oploce-
nek u stromků, úpravu teré-
nu louky, dosetí lučních kvě-
tin apod.

Hledáme další členy, kteří by rádi s našimi aktivitami po-
mohli. Pokud máte zájem, kontaktujte nás přes facebook, 
email (ekospolhb@gmail.com) nebo na telefonní číslo 
607 142 551.

Marek Hanza  
předseda ekologického spolku

O dalších akcích budeme informovat na našich facebookových stránkách,  
sledujte náš facebook (facebook.com/ekospolhb)

Obr.4. Budka poškozená od strakapou-
da (Foto MH)

Obr.5.Jedna z budek v lesích Horní 
Břízy (Foto MH)

Obr.6.Plechovka s mrtvými chrobáky nalezená v Horní Bříze (Foto MH)

mailto:ekospolhb@gmail.com
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Divadelní spolek Osada s velkým úspěchem  
dokončuje 29. sezonu

Divadelní spolek Osada pomalu finišuje svoji 29. sezonu. 
A ačkoliv sezona ještě neskončila, myslím si, že ji můžeme 
označit za velmi úspěšnou. 

Pánové Mainzer a Voráček průběžně reprízují velmi úspěš-
nou kovidovou pohádku pro dospělé o dvou koních, kteří ne-
ustále hledají svoji princeznu. Za dobu jejího vzniku odehráli 
již 9 repríz a princeznu stále nemají. 

Tým kolem Černé komedie úspěšně vstoupil do druhé se-
zony a musím říct, že s počtem repríz hra zraje jako víno. 
Aktuálně připravujeme reprízu této komedie v Plzni a na naší 
domácí scéně, takže chcete-li se dobře pobavit a nevadí vám, 
že se hra odehrává celá „ve tmě“, jste srdečně zváni 6. dubna 
do plzeňského Dialogu nebo 27. dubna do auly Masarykovy 
základní školy v Horní Bříze. 

Nováčkem je pohádka Mladé Sady, která měla premiéru 
v listopadu na divadelním festivalu v Manětíně a od té doby 
ji můžete vidět v kulturních domech v širokém okolí kolem 
Horní Břízy. Do konce května je v plánu 6 představení, z toho 
bych vypíchl opět jedno v Horní Bříze - na pohádku můžete 
přijít v neděli 24. března. 

Pokud dobře počítám, aktuálně můžete Divadlo Osada na 
divadelních prknech vidět ve třech různých inscenacích a po-
malu se proslýchá, že Osada chystá na podzim další premiéru, 
čímž by se aktuální repertoár rozšířil na čtyři hry. Musím se 
přiznat, že si nepamatuji, kdy a jestli vůbec měla Osada někdy 
tak široký záběr. 

Aby byl výčet kompletní, samozřejmě Vás zveme ještě na 
zbývající představení divadelní sezony, která končí až 27. dub-
na. A už dnes se těšíme na další – již dvanácté – pokračová-
ní našich historických výletů do bohaté minulosti plaského 
kláštera. Letos budeme k vidění v rámci Cisterciáckých nocí  
s Osadou o víkendu 7.-8. června. O tématu a předprodeji 
vstupenek Vás budeme včas informovat. Jednu věc Vám ale 
můžu říct již nyní – premiérově bude součástí našich oživlých 
prohlídek i Noc kostelů. 

Zkrátka a dobře, divadelní spolek Osada má za sebou 
úspěšnou sezonu a do budoucna má pro své diváky připrave-
no ještě mnoho zajímavých událostí. 

Buďte u toho a nechte se unést uměním! 

Michal Nágr  
člen Divadelního spolku Osada
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1 9 :00 100,-
VSTUPNÉ

Divadelní spolek Osada Horní Bříza vás zve na divadelní představení

Na představení je možná rezervace místa, tu provedete jednoduše přes objednávkový systém na adrese www.rezervovat.unas.cz
Podrobné informace k jednotlivým představením najdete vždy v dostatečném předstihu na webu www.divadloosada.cz

Případné dotazy Vám zodpovíme na e-mailové adrese: info@divadloosada.cz

Autorská práva zastupuje Dilia, Krátkého 1, Praha 9, 110 03

27. dubna 2024
mzs - horní bríza
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Vážený čtenáři, dovolíme si informovat o dojednaných  
výstavách mezi naším klubem a představiteli radnice, resp. 
s vedením Masarykovy základní školy v naší obci.

Vše se týká tohoto roku 2024
Duben: „Santiniho architektura nejen v našem regionu“, 

síň Městského muzea. Muzeum se dle plánu otevře 7. dubna. 
Počítáme s vernisáží někdy v půlce dubna, o přesném datu  
a hodině budeme včas informovat. 

Květen–červen: Opakování výstavy „Jižní Šumava a Ba-
vorský les“ tentokráte v Galerii Masarykovy základní školy. 

Červenec–srpen: Fotografická výstava našeho člena Lu-
bora Zalabáka.  Prozatím s pracovním názvem „Naše zvěř“, 
síň Městského muzea.  Vhodné pro letní turistické návštěvy 
s dětmi.

Září resp. další podzimní měsíc výstava fotografií na téma 
„Lidová stavební architektura“, posbírány vesnické usedlosti, 
horské chalupy.      

 Návštěvníky našeho Městského muzea si dovolujeme upo-
zornit, že jsme pravou stranu schodiště muzea vyzdobili fo-

Plán fotografických výstav spolku HB Photo Club
Hornobřízský zpravodaj 1/2024Spolková a zájmová činnost, kultura a sporty

tografiemi formátu A3 v nových dřevěných rámečcích dove-
zených z Polska. Ty zde zkoušíme pro budoucí výstavu v síni 
zmíněného muzea. Dva naši členové zde představují ukázku 
své tvorby. Tyto fotografie zde budou umístěny do konce let-
ní sezony. 

Velice rádi Vás, naši spoluobčané s Vašimi přáteli a rodin-
nými příslušníky, na některé z výstav uvítáme. Výstavy jsou 
z velké části směrovány na vnímavé školáky včetně studentů, 
pro ně je například určena vzpomínka na loni uplynulých 300 
let od smrti geniálního architekta Jana Blažeje Santiniho-Ai-
chela. 

Mgr. Pavel Beneš, odborník z Galerie a muzea severního 
Plzeňska v Mariánské Týnici přislíbil na vernisáži přednést 
krátkou přednášku o tomto architektovi. Nikde v republice 
není tolik jeho staveb jako v našem regionu. Naše výstava ply-
nule naváže na sérii přednášek, které na téma „Baroko“ již 
zahájil spřátelený spolek Betula Viridis.

Václav Šaroch 
šéf  spolku HB Photo Club

Aktuální a podrobné informace ze spolku najdete na webu města

www.hornibriza.eu/volny-cas/spolky/hb-photo-club

Pro přímý vstup stačí použít QR kód.
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Rekordní účast na turnaji v ringu v Horní Bříze
Lednový turnaj v ringu, konaný 20. ledna 2024 v Masa-

rykově ZŠ v Horní Bříze, se zapsal jako jedna z největších 
ringo akcí v naší republice. Letos jsme pořádali již 27. ročník 
tohoto tradičního turnaje, který každoročně přitahuje stále 
více účastníků z celé České republiky. Tento rok se jejich po-
čet vyšplhal k rekordním 200, což dokazuje, že zájem o ringo  
a soutěžení neustále roste.

Pionýrská skupina Horní Bříza ve spolupráci s PS Mladých 
požárníků Obora přivítala účastníky z různých koutů naší 
země, čímž potvrdila, že sport dokáže spojit lidi bez ohledu 
na vzdálenost. Kromě hlavní disciplíny – ringa se také soutě-
žilo v uzlařské regatě a doprovodných soutěžích, jako je sklá-
dání puzzlí, kloboučku hop, střelba ze vzduchovky a šipky. 
Tyto aktivity poskytly účastníkům jedinečnou příležitost uká-
zat své dovednosti a zároveň se skvěle bavit. 

Nejenom že se na turnaji dařilo udržovat vysokou soutěži-
vost, ale byl také příkladem toho, jak mohou různé generace 
sdílet radost ze sportu. Z účastníků od nejmladších po nej-
starší bylo cítit nadšení a odhodlání překonávat sebe samé. 
Samozřejmostí bylo i fair-play.

Tento turnaj nebyl jen o sportu, byla to akce plná přátel-
ství a vzájemné podpory. Děkujeme všem, kdo se zúčastnili, 
a těšíme se na další ročník, který slibuje ještě více vzrušení  
a radosti.

Jakub Šulda  
vedoucí oddílu Ringo 
Foto: Radek Houška
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Mikulášská besídka s nadílkou
Den poté, co mnohé domácnosti navštívil Mikuláš se svou 

družinou, zavítaly tyto kouzelné bytosti i do naší sokolovny. 
Mikuláše s andělkou a čerty vyhlíželo 66 dětí, mnoho z nich 
dokonce dorazilo v kostýmu, takže na dětské diskotéce skota-
čili i malí čertíci a andílci. 

Pro děti byl připraven program plný písniček s jednodu-
chou choreografií, do některých se zapojili i rodiče. V něko-
lika krátkých pauzách se děti pod vedením Jany Svobodové, 
která odpolednem provázela, učily básničku, pomocí níž měly 
zavolat Mikuláše a jeho pomocníky. Když nastal ten správný 
čas, děti se seskupily, některé si došly pro maminky, aby jim 
byly oporou, a všichni společně recitovali nacvičenou básnič-
ku. Verše musely zaznít opakovaně, Mikuláš děti napínal, ale 
nakonec se všichni dočkali. Do sokolovny vběhli dva čerti, 
běhali mezi dětmi a dělali neplechu, dokud vážným krokem 
nevkročil Mikuláš následován andělkou a čerty si nezavolal 
k sobě. Z knihy hříchů přečetl nepravosti, které u dětí za celý 
rok pozoroval, ale nezapomněl ani na pochvalu za všechny 
hezké věci, které viděl. Mikuláš, andělka i čertíci rozdali dětem 
balíčky a kdo chtěl, mohl se na památku se vzácnou návště-
vou vyfotit.

Ovšem to, co se dělo po fotografování, se jen tak nevidí. 
Mikuláš, zřejmě dříve taktéž sokolský cvičenec, se chopil ve-
dení akce a následná diskotéka se chvílemi změnila na cvičení 
s ním a čerty. Mikulášská berla se totiž dá použít jako překáž-
ka na přeskakování nebo laťka na podlézání. Děti se ukáz-
něně seřadily do zástupu a jedno po druhém se předváděly 
nadpřirozeným rozhodčím, kteří cvičence odměňovali potles-
kem či zvednutým palcem.  Mikuláš, rozradostněn sportovní-
mi výkony dětí, vyzval čerty, aby na žíněnkách předvedli, jak 
umí kotrmelce, a ani on sám se nenechal zahanbit a předvedl 
jeden téměř kotrmelec, za který sklidil velký potlesk od všech 
přítomných. A děti opět ukázněně vytvořily zástup a prostří-
daly se v kotrmelcích, přičemž se moderátorka proměnila ve 
cvičitelku a dávala jim dopomoc.

Sokolovnou se ozýval hlasitý dětský smích a jiskřičky čiré 
radosti měla v očích snad i andělka. V této bujaré atmosféře 
sotvakdo vzpomněl na předvánoční shon nebo snad neukli-
zenou domácnost, dětem se touto kratochvílí zkrátilo čekání 
na Ježíška a všichni odcházeli bohatší o krásné zážitky. Děku-
jeme, že se se svými dětmi na naše akce vracíte, i pro nás jsou 
to jedinečné vzpomínky.

Veronika Gábová

XVII. všesokolský slet 
Možná jste již v médiích zaznamenali zprávu o přípra-

vách na XVII. všesokolský slet, který se bude ve dnech 30. 6.  
– 5. 7. 2024 konat v Praze. 

I naše jednota se na tento slet těší a již od loňského roku 
se pilně připravuje. Bude to již v pořadí třetí slet, kterého se  
T.J. Sokol Horní Bříza zúčastní. 

Již od jara 2023 nacvičují ženy a dorostenky skladbu s ná-
zvem „V rytmu srdce”, ve které tančí na písně Vojty Dyka  
s prvky jazzu a swingu. 

Na podzim roku 2023 začali mladší žáci s přípravou sklad-
by „Sokolhraní” a od začátku roku 2024 nacvičují i naši nej-
menší skladby s hmyzími názvy „Čmeláci” a „Mravenci”. 

Na sokolském bále dne 20. 1. 2024 dostali mladší žáci mož-
nost předvést část, kterou se již naučili. Cvičebním náčiním  
v této skladbě je víceúčelová kostka, která slouží tu jako ží-
něnka, jindy jako překážková dráha, nebo dokonce batoh. Bě-
hem skladby děti z kostek staví lodě, majáky, rakety nebo také 
květiny. Většina sletových skladeb je vytvořena ze známých 
písní, „Sokolhraní” má však hudbu vlastní, vytvořenou přímo 
tzv. na míru. 

Doufáme, že Vám na městských slavnostech předvedeme 
všechny naše skladby v plné kráse a že nám budete držet palce 
také v Praze! 

Markéta Bartošová 
Foto: Monika Kargeradova
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Tělocvičná jednota Sokol Horní Bříza 
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Rozhovor s předsedou sportovního klubu
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V dnešním vstupu z fotba-
lového okénka SK Horní Bříza 
jsme se zeptali předsedy Josefa 
Svobody, jakým způsobem bude 
vypadat fotbalové jaro a co nového 
se odehrálo. 

Co je nového ve fotbale v SK 
Horní Bříza ? 

Dobrý den, tak v ten-
to okamžik jsou dokončeny zimní přípravy a intenziv-
ně se trénuje napříč týmy. A–mužstvo využilo výhod 
našeho areálu a nového UMT povrchu a uskutečnili  
i zimní soustředění v našem areálu. Ostatní týmy začaly s pří-
pravou a trénují již venku. Pro naše nejmenší jsme využívali 
tělocvičnu nahoře na střední škole stavební a v tělocvičně zá-
kladní školy. Prakticky pro všechny týmy byl hlavní cíl držet 
partu pohromadě a udržet dobrou fyzickou kondici. Tako-
vé malé překvapení vidím u mladších a starších žáků, kde se 
trénovalo venku celou zimu, a to je vskutku zajímavý počin. 
Tímto všem trenérům i jejich asistentům děkuji.

Již máte rozpis zápasů pro jarní utkání? 
Ano, rozpis zápasů již máme, první zápas A-týmu začíná 

9. 3. 2024 v 13:00 a naším prvním soupeřem bude mužstvo 
Slavia Vejprnice. Všechny Vás srdečně zvu a doufám, že účast 
diváků bude velká. U ostatních týmů ještě není vše uzavřeno 
na fotbalovém svazu, ladí se především ještě časy domácích 
utkání a dojezdové doby. (Pozn. pro čtenáře: Rozpis zápasů zveřej-
níme pod rozhovorem.)

Co říkáte na zvyšující se ceny a zdražení vstupů přes 
sportovní potřeby, pronájmy, energie? 

Ano, máte pravdu, celkové zdražení především ovlivňuje 
sport jako celek. Jsme vděčni všem, kteří nám pomáhají, kteří 
nám poskytují podporu nejen finanční, ale i tu věcnou či for-
mou služby. Budeme rádi, když i nadále budeme spolupraco-
vat. Tímto tedy i využiji možnosti a pokud by někdo rád spojil 
s naším sportovním klubem SK Horní Bříza z. s. své plány  
a cesty, tak ať se nám ozve a určitě se domluvíme na reklamě 
a propagaci.

Jak důležitá je pro váš spolek spolupráce se Základní 
školou v Horní Bříze a městem Horní Bříza? 

Je velmi důležitá. Se základní školou spolupracujeme na 
úzké úrovni, probíhají kroužky, společné akce a vzájemně 
si pomáháme. S městem Horní Bříza a zastupiteli vnímám 
spolupráci za velmi korektní, přátelskou a cítím, že sport  
a sportovní život v Horní Bříza má i tu komunální význam-
nost.

Chcete ještě něco čtenářům zpravodaje sdělit? 
Myslím, že jsem se již dost rozpovídal, snad jen, že všechny 

fotbalové informace přes výsledkové tabulky, pozvánky, kon-
takty apod. můžete přehledně najít na našich webových strán-
kách www.zkzhornibrizafotbal.cz anebo na našem Facebooku 
či Instragramu. Dále bych chtěl čtenářům sdělit, že SK Horní 
Bříza z. s. zahrnuje také další sporty, a to hokejbal a volejbal,  
a je u nás tedy možné aktivně sportovat nejen ve fotbale. 

Jan Schimmer, člen výboru fotbalového oddílu

MLADŠÍ ŽÁCI
Přes zimní období se mladší žáci poprvé rozhodli nevyužít 

pro tréninky tělocvičnu učiliště a zvolili tréninky venku na 
novém povrchu UMT.

Tréninky máme do konce února jednou týdně, od března 
najedeme na klasický režim dvou tréninků týdně. Jarní část 
soutěže nám začíná 23. 3. a čeká nás odehrát 12 zápasů.

Hned první zápas bude pro nás velmi důležitý, neboť na-
razíme na tým z Nýřan, který nyní vede tabulku o bod před 
námi. Vítězstvím bychom se vyhoupli do čela tabulky, a tak 
doufáme, že zažijeme jarní jízdu k opětovnému získání titulu.

Petr Svoboda, trenér mladších žáků

MLADŠÍ A STARŠÍ PŘÍPRAVKA  
Zimní příprava sezony 2023/24 

Fotbalová přípravka zahájila zimní přípravu od 6. listopa-
du 2023. Zimní příprava probíhá již několik let 2x v týdnu 
v halách Masarykovy ZŠ a SOŠ.

První měsíc přípravy byl narušen chřipkovou epidemií, 
což se projevilo nejen nízkou účastí na trénincích, ale hlav-
ně v halovém turnaji Sokola Letkov, který proběhl v neděli  

26. 11. 2023 v Rokycanech. Turnaje se zúčastnilo 8 týmů.  
I když naši hráči sehráli s většinou soupeřů vyrovnaná utkání, 
v koncovce jsme však trochu zaostávali. Pozitivně lze hodnotit 
úsilí našich mladých fotbalistů o co nejlepší výkony v zápasech. 
Výsledkem turnaje byly dvě remízy a pět porážek (i když jen  
o jeden nebo dva góly), což znamenalo celkově 8. místo.

Od začátku roku 2024 se již tréninkový proces rozjel na-
plno a účast dětí v trénincích byla dobrá. Vrcholem této části 
přípravy byl halový turnaj pořádaný SK Starý Plzenec. Tur-
naj konal se v 21. 1. 2024 v Rokycanech a zúčastnilo se ho  
8 týmů rozdělených do dvou skupin. Ve skupině náš tým 
uhrál 2. místo, když vyhrál nad Nýřany (2:0) a Břasy „B“ (3:0) 
a prohrál pouze s týmem Žákavy (1:3). Ve vyrovnaném semi-
finále naše přípravka prohrála 0:1 s týmem Břasy „A“ gólem 
až v samém závěru zápasu. Zápas o 3. místo úplně ovládla  
a deklasovala tým Žákavy 4:0. Nejlepším brankářem turna-
je byl vyhlášen hornobřízský Marek Nágr. Našimi střelci byli 
Jenda Martínek s 5 góly a Ondra Mareš se 4 góly. Před začát-
kem jarní soutěže se naše přípravka zúčastní 23. 3. 2024 ještě 
halového turnaje ve Šťáhlavech a poté už zaměříme přípravu 
k prvnímu mistrovskému zápasu, který proběhne 5. 4. 2024 
v Úněšově. 

Václav Hýbl, trenér přípravek

Fotbalový oddíl SK Horní Bříza

https://www.zkzhornibrizafotbal.cz/
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Umístění mužstev po podzimní části soutěže:

soutěž místo body skóre

A-mužstvo Krajský přebor 8 23 32:20

B-mužstvo I. B třída 5 21 30:26

Dorost Krajská soutěž 6 21 44:31

Starší žáci Krajská soutěž 5 13 34:44

Mladší žáci Okresní soutěž 2 30 109:44

Starší přípravka Okresní soutěž 5 18 132:76

Mladší přípravka Okresní soutěž 7   9 66:102

Další informace najdete na  
www.facebook.com/skhornibriza 

www.zkzhornibrizafotbal.cz

Nejbližší mistrovské utkání jednotlivých mužstev:

Sobota 9. 3. 2024 13:00 A-mužstvo - Vejprnice

Neděle 17. 3. 2024 16:30 starší žáci - Mrákov

Sobota 23. 3. 2024 12:30 mladší žáci - Nýřany

Neděle 24. 3. 2024 15:00 B-mužstvo - Vejprnice B

Neděle 24. 3. 2024 10:00 dorost - Kaznějov

Pátek 5. 4. 2024 16:30 Úněšov - starší přípravka

Pátek 5. 4. 2024 16:30 Ledce  - mladší přípravka

Popisek k foto: přípravka Horní Břízy (3. místo) na turnaji pořádaném SK Starý Plzenec 
Stojící zleva: Dan Bihary, Max Preisinger, Matýsek Krejcar, Šíma Němec, Kuba Zajíc, Ondra Mareš, Péťa Kmoch a Adam Kabát 

Ležící zleva: Jenda Martínek, Marek Nágr

https://www.zkzhornibrizafotbal.cz/


- 25 -
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Vinaři Plzeňska měli čest přát Lubomíru Glosovi
Dne 19. 11. 2023 oslavil své devadesáté narozeniny nestor 

moravských i českých vinařů pan Lubomír Glos st. My, mi-
lovníci vína a Vinaři Plzeňska, jsme měli tu čest být u toho, 
pogratulovat mu a posedět s ním v družném rozhovoru  
v zastoupení všech, kteří se v Plzni a okolí zabývají vínem  
a pěstují révu vinnou. 

Pro ty, kteří jsou méně znalí v pěstování révy a výroby vína, 
je nutné připomenout, že L. Glos je náš současný největší 
šlechtitel nových odrůd révy a v tomto oboru přímo navázal 
na svého již zesnulého přítele a kolegu prof. Viléma Krau-
se. Během svého dlouholetého a systematického šlechtění 
se L. Glosovi podařilo přivést na svět desítky nových odrůd 
révy, a to jak moštových, tak i stolních pro přímý konzum.  
Z moštových jsou zapsány v našem registru povolených 
odrůd jeho dvě nejznámější, a to CABERNET  MORAVIA 
(Zweigeltrebe X Cabernet Franc) a FRATAVA (Frankovka 
X Svatovavřinecké) pro výrobu červených vín. Kromě těch-
to, ve vinařském světě již známých, odrůd vyšlechtil L. Glos  
i několik dalších, které připravuje k registraci v úzké spo-
lupráci s prof. Michlovským. To je ale jen jeden směr jeho 

šlechtění. Ten druhý byl a je stále směrován na stolní odrůdy  
se zaměřením na jejich zvýšenou odolnost vůči houbovým 
chorobám a mrazu s využitím asijských a amerických dru-
hů révy. Samostatnou větev pak tvoří jeho vyšlechtěné bez-
semenné odrůdy s převážně dívčími jmény od Anity až po 
Zoru. Měli jsme to štěstí, že jsme mohli sledovat a také přímo 
ochutnávat jeho šlechtitelské úspěchy po několik desetiletí  
a stále více si vážit jeho pracovitosti a skromnosti při publi-
kování výsledků jeho dlouhodobého a systematického šlech-
titelského úsilí. 

O tomhle všem a také o současných problémech kolem 
vína a vinohradnictví u nás jsme mohli s oslavencem dlouhé 
hodiny vřele diskutovat při dobrém víně, a to v pestré odrů-
dové skladbě ochutnávaných vzorků, mimo jiné také z jeho 
novošlechtění. 

Opět jsme se přesvědčili, že tato vína jsou stále schopná 
oslovit široký okruh lidí, kteří preferují jejich vysokou kvali-
tu, od ošetřování keřů ve vinohradu až po šetrné zpracová-
ní moštu s citlivým přístupem v celém procesu školení vína,  
až po jeho nalahvování. Panu Glosovi jsme popřáli hodně dal-
ších pěstitelských a šlechtitelských úspěchů a hlavně pevné 
zdraví a hodně sil v jeho vysoce náročném a záslužném úsilí 
pro naše vinohradnictví a pro ty, kteří mají rádi víno i hrozny 
révy.

Jan Kratochvíl 
čestný předseda spolku Vinaři Plzeňska

Pozvánka FS Úsměv na březnové akce
Folklórní soubor Úsměv zve všechny své příznivce na Sta-

ročeský bál do Klubu v Horní Bříze, který se koná v pátek  
8. března. Nebude chybět kapela a zpěváci FS Úsměv, před-
tančení tanečníků, tradiční kabaret ani tombola. 

Na Boží hod velikonoční 31. března zveme turisty na Ve-
likonoční pochod na Rabštejn. V 8 hodin ráno nás odveze 

autobus do Černé Hatě, odtud půjdeme po zelené na Rabš-
tejn nad Střelou a zpátky se vrátíme ze Žihle vlakem. Pojďte 
si s námi zpříjemnit velikonoční svátky. Moc se na Vás těší 
úsměváci!

Markéta Jílková  
vedoucí taneční složky FS Úsměv



 Pionýr, z. s. – Pionýrská skupina Horní Bříza 

pořádá letní stanový tábor 

THE 

HUNGER GAMES 
2233..  77..  ––  33..  88..  22002244  

Táborová základna “Obořice“ 

Obora u Kaznějova 

Cena: 4400 Kč 

Pro děti 1. – 9. třídy ZŠ 

Ubytování ve dvojicích v podsadových stanech 

Přihlášky pište na adresu: 

Jan Michálek 

+420 739 446 949 

pionyr.hb@gmail.com 

Pořádá Folklórní soubor Úsměv za podpory města Horní Bříza

Předprodej u p. Jílkové na tel. 732 946 263 nebo emailu mjilkova@centrum.cz. Více na www.soubor-usmev.cz

8. BŘEZNA
KD KLUB HORNÍ BŘÍZA, 20:00

S KABARETEM A 
TOMBOLOU

KapelaCLASSIC BAND

STAROČESKÝ BÁL

AKCE „RABŠTEJN“
Folklórní soubor Úsměv Horní Bříza vás srdečně zve 
na tradiční pochod na Rabštejn nad Střelou. 
Odjezd je 31.3. v 8:00 z autobusové zastávky Horní 
Bříza pod restaurací Český lev.
Objednaný autobus nás odveze do Černé Hatě, odkud 
nás čeká turistická chůze po zelené na Rabštejn, opékání 
buřtů a pivko na Rabštejně a přechod do Žihle na vlak 
směr Plzeň.

Pojďte si s námi zpříjemnit Velikonoční 
neděli výletem na Rabštejn! 

31. BŘEZNA 2024
Prosíme o registraci účastníků na www.soubor-usmev.cz



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

Ukliďme 

HORNÍ BŘÍZU 

6. - 10. dubna 2024 
PYTLE A RUKAVICE  

K VYZVEDNUTÍ 
 u kapličky, u základní školy, u Husa, 

za Grün Sportem, u 1. a 2. mateřské školy 
 

p. Čech 
724 996 085 
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Fotky Horní Břízy
Ukažte Horní Břízu v tom nejlepším světle!
Stačí na Instagram nahrát fotku s hashtagem #HorniBriza, my ty nejlepší  
repostneme a zveřejníme v HB zpravodaji.

@fotkyhornibrizy
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